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REFERAT 

 

  

Formand Simon Grünfeld (SG) bød velkommen til møde forud for besigtigel-

sestur til naturområdet ved Geding-Kasted sammen med medlemmerne af 

Teknisk Udvalg og Teknik og Miljøs ledelse. 

 

1. Opfølgning på referat fra sidste møde (onsdag d. 6. marts) 

Med henvisning til referatet bemærkede Sebastian Jonshøj (SJ), at man 

bør være varsom med at anvende udtrykket ’naturbaserede løsninger’. 

 

TEKNIK OG MILJØ 
Natur og Miljø 

Aarhus Kommune 

Naturafdelingen 

Karen Blixens Boulevard 7 

8220 Brabrands 

 

Telefon: 8940 2213 

Direkte telefon: 8940 4025 

Mobil: 2920 8154 
 

Direkte e-mail: 

leja@aarhus.dk 

 

Sag: EMN-2023-001261 

Sagsbehandler: 

Lene Vinther Larsen 

Mødedato: Mandag den 6. maj 2024 (formøde inden TU-tur) 

Mødetid: Kl. 12.30 til kl. 13.45  

Mødested: Aarhus Rådhus, lokale 020 (parterre-etagen) 

Deltagere: Repræsentanter for foreninger/organisationer: 

• Anders S. Barfod, Bioscience (AU) 

• Jeppe Spure Nielsen, Arternes Aarhus 

• Nikolaj Sass Ebsen, Dansk Botanisk For-
ening 

• Sebastian Jonshøj, Danmarks Naturfred-
ningsforening i Aarhus (DN) 

• Niels Aage Skovbo, Danmarks Sportsfisker-
forbund (DSF) 

• Henning Ettrup, Dansk Ornitologisk For-
ening, Lokalafdelingen Aarhus 

• Ole Bøgh Vinther, Friluftsrådet i Århus Bugt 

• Lars Pank, Århus Jægerråd 

• Brian Munk Hulgaard, Landboforeningerne 

• Nikolaj Sass Ebsen, Dansk Botanisk For-
ening 

• Simon Grünfeld, Teknik og Miljø, Formand 

• Lene Vinther Larsen, Sekretær 

• Jette Bøjesen (referent) 
  

Afbud fra: 

• Kent Olsen, Naturhistorisk Museum 

• Barbara Dunn, Fællesrådene i Aarhus 

• Bent Hviid, Idrætssamvirket Århus 
 

Yderligere deltagere i besigtigelsesturen: 

• Ralf Maks Jensen, Østjysk Familielandbrug  

• Søren Hald, Skov- og Naturstyrelsen, Søhøj-
landet 

• Søren Wümpelmann Juhl, Dansk Skovfor-

ening 

Kopi til: Suppleanter og hovedforeninger, jf. kontaktdata  
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Hertil blev kommenteret, at Kongelunden netop ikke havde brugt udtryk-

ket. 

 

2. Havneudvidelsen – kort indlæg (10 min.) v/Jeppe Spure Nielsen (JSN), 

Arternes Aarhus (- herefter ca. 20 min. til debat) 

Læs yderligere her: Høring af supplerende miljøkonsekvensrapport for 

udvidelse af Aarhus Havn (trafikstyrelsen.dk). 

Trafikstyrelsens høringsfrist er d. 31. maj 2024. 

 

Indledningsvis understregede SG, at der foreligger et politisk forlig, hvor-

for det er rådets organisationer og foreninger, som har ønske om at 

vende emnet og evt. respons. LVL supplerede med, at emnet har været 

vendt tidligere (for ca. 2 år siden), hvor Det Grønne Råd ikke ønskede at 

indgive et fælles høringssvar. 

 

JSN gennemgik kort sin præsentation (vedlagt), det tilrettede forslag for 

havneudvidelsen og dets mulige indvirkning på havmiljøet.  

Desuden uddelte JSN en 2-siders beskrivelse (udarbejdet ifm. borger-

møde afholdt d. 29. april 2024) v/Arne Bager, Østjyske Lyst- og Fritidsfi-

skere/Danmarks Sportsfiskerforbund (vedlagt)   

 

Råstofindvinding og klapning er stadig i spil. Derfor hælder Arternes Aar-

hus til at basere et høringssvar herpå.    

 

Havmiljøet er i forvejen under pres, og det er nu, man har mulighed for 

at lade Staten det høre. I høring er nu en supplerende ’miljøkonsekvens-

rapport’ overfor Trafikstyrelsen. 

 

Fra flere medlemmer af Det Grønne Råd blev der givet udtryk for mod-

stand imod klapning. Når havet i forvejen har det skidt, kan man ikke 

’være det bekendt’ overfor naturen. - Desuden blev der stillet spørgsmål 

ved, om behovet for klapning er reelt. 

 

SJ understregede, at DN forholder sig kritisk, og at man har helt aktuelt 

en klage liggende til behandling. DN afgiver selv høringssvar i eget regi, 

med fagligt fokus. 

 

Herudover blev det kort vendt, hvorvidt det er Det Grønne Råds opgave 

at rådgive AAK vedr. havet (foruden naturbeskyttelse og naturforvalt-

ning).  

 

SJ nævnte, at AAK udelukkende har jurisdiktion på land. Desuden 

spurgte SJ til Naturstyrelsens deltagelse, idet de ejer området. 

 

https://www.trafikstyrelsen.dk/vvm-liste/2024/apr/hoering-af-supplerende-miljoekonsekvensrapport-for-udvidelse-af-aarhus-havn
https://www.trafikstyrelsen.dk/vvm-liste/2024/apr/hoering-af-supplerende-miljoekonsekvensrapport-for-udvidelse-af-aarhus-havn
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ASB nævnte, at det fra AU’s side ville være afgørende, at et høringssvar 

skulle være vidensbaseret og baseret på forskning – på et kvalificeret 

grundlag. 

 

SG understregede, at AU’s rådgivning før, under og efter en havneudvi-

delse vil være af afgørende vigtighed. 

 

Hvis Det Grønne Råd skulle indgive et høringssvar, skulle Rådets med-

lemmer være (forholdsvis) enige herom, hvilket ikke var tilfældet.   

 

JSN, Arternes Aarhus, takkede for tiden og for de gode pointer, som Rå-

dets medlemmer var fremkommet med. JSN opfordrede afslutningsvis til 

at afgive individuelle høringssvar. 

 

 

3. Meddelelser og orientering v/Simon Grünfeld og Lene Vinther Larsen 

 

SG orienterede om AAK’s netop indgåede klimaforlig, som er meget am-

bitiøst (Klimaaftale (aarhus.dk). - Der skal nu udarbejdes klimahand-

lingsplan frem til nov. 2024. 

 

Natur og Miljø (samt Klima og Miljø) har indleveret mange af tallene til 

en række faktablade, som politikerne nu kan bruge til at foretage en prio-

ritering. 

 

Den økonomiske ramme for klimaplanen er 300 mio.kr., og planen bety-

der, at man skal tænke og gøre ting anderledes i fremtiden. 

 

Den samlede ambition for skov og natur i AAK er nu på 16.000 ha (1/3 

af AAK’s areal), heraf en stor del til blågrønne parker (- fremover kaldet: 

vand og natur-parker). Det overordnede formål er at beskytte grundvan-

det og samtidig få så mange andre formål løst på samme tid, så arealan-

vendelsen optimeres. 

 

Det blev aftalt, ’kun’ at inddrage scope 1 og scope 2 (ikke scope 3) i den 

konkrete beregning - og der er tale om målsætninger, så alle midler er 

ikke fundet fra start.  

 

CO2-fangst og -lagring (CCS, carbon capture) – Hér er usikkerhederne 

(og de potentielle gevinster) store. 

 

Fra Det Grønne Råds side blev der givet udtryk for, at tallene lyder 

’svimlende høje’, og der blev spurgt til, om man har drøftet problemet 

med forskellige holdninger (f.eks. ift. landbruget). 

 

https://aarhus.dk/demokrati/projekter-og-samarbejder/klima/ny-klimaplan/klimaaftale
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ASB nævnte, at det er svært ikke at være begejstret; det er en nødven-

dighed, for vi lever ’ubæredygtigt’. Der er ingen vej udenom. - Forhå-

bentlig husker man at tænke i biodiversitet. 

 

SJ erklærede sig fuldstændig enig med ASB. DN spiller ind mhp. en 

samlet plan (på landsplan). 

 

ASB understregede, at man i AAK er ’fremme i skoene’. Danmark har 

skrevet under på EU’s plan, men på landsplan er der brug for at koordi-

nere - på tværs af kommunerne.  

 

Behov for koordinering – også ifm. behandling af de utallige VVM-an-

søgninger og sagsbehandling, som konkrete indsatser kan give. 

 

BMH – Der skal ses på landsplan (- så ikke gode Aarhus-jorder bliver 

udtaget). 

 

SG nævnte, at politikerne forhåbentlig har øje for det multifunktionelle.  

 

Slutteligt understregede SG, at man har ’landet’ det bedst muligt, rent 

fagligt (- hvis man tænker biodiversitet og klima, etc.). 

  

 

4. Orientering fra Rådets medlemmer 

Punktet udgik pga. busafgang. 

 

 

5. Evt. 

Punktet udgik pga. busafgang. 

 

 

Næste møde og emner hertil (onsdag d. 27. nov. kl. 16-20.30) 

Rådsmedlemmer blev opfordret til at fremsende forslag til yderligere emner 

(se næste side). 
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Emner til kommende møder: 

 

a. Strategi for etablering af ‘Naturpark Aarhus Ådal’ fra DSF – næste 

    skridt  

Kommentar: - relevant, men ej presserende.  

 

b. Mere om biodiversitet ved vejkanter. Fra DOF og Friluftsrådet 

Kommentar: - relevant, evt. oplæg om de 300 ha syd for Aarhus.   

 

c. EU-Life projekter 

 

d. Oplæg om borgerinddragelse. 


